

ACTION NOW!

Volume 7, Number 2

August 1997

The NAC-APEC Primer # 1: Our work on the globalisation of the economy

by Joan Grant Cummings

"We live in the belly of the beast. However, we do not have to be digestible or palatable to the beast. It is our duty to be as indigestible and as unpalatable to this beast as much as possible"

In 1995, NAC's participation in the Fourth world Conference on Women, in Huairou and in Beijing, focused on the globalisation of the economy. NAC was designated the lead group on the critical area of concern *Women and the Economy*. Since Beijing, NAC has engaged the government in this area, we are members of international and national networks of NGO's and peoples' movements focused on the impact of globalisation, particularly on women, workers, indigenous peoples, and people of colour.

One concrete follow-up work activity that we have done for the past two years is the Toy Awareness Campaign which forms part of the work of the International Solidarity Committee, in co-ordination with the **Priority Campaign Committee**. This Campaign highlights the poor working conditions of Asian women in factories in different countries in Asia, and links this to Canadian consumers and distributors. This is a very successful education and lobbying strategy and demonstrates how international solidarity between Asian workers and NGO's in solidarity with Canadian NGO's and workers can achieve results.

Another follow-up activity was NAC's participation last year in the first International Women's Conference Against APEC in Manila, Philippines and the Manila People's Forum on APEC. But what is APEC?

APEC, the Asia Pacific Economic Cooperation, is an economic forum, composed of 18 countries that border on the Pacific. These 18 countries all together account for almost 50% of the world's trade, and more than half the world's **gross national product**. The 18 countries are : Aotearoa (New Zealand); Australia; Brunei; Canada; Chile; China; Hong Kong; Indonesia; Japan; Korea; Malaysia; Mexico; Papua New Guinea; Philip-

pines; Singapore; Taiwan; Thailand; and the United States. They first started meeting in 1989 supposedly as "business leaders."

Given the opposition to the Free Trade agreement and the NAFTA, by popular movements, including women's groups, multinational corporations came up with this strategy with the consent of governments to embark on negotiations that have the potential to make this the largest free trade agreement in the world. What APEC is doing is to identify itself as "economies" versus "nation-states," and in this way, governments would be free to abdicate their responsibility in ensuring that people's rights and well-being are guaranteed.

In order to sidestep their responsibility, governments have bought into the agenda that market-oriented reforms will serve to "unleash the region's citizens' creativity and energy while enhancing their prosperity and living standards." In effect, the opposite has happened. The goal is complete trade liberalisation by the year 2020 for all APEC partners. Effectively, by then they want borderless trade. They envision a "community of free-trading nations."

Popular movements, including women's groups have been trying to impact the process since the first meeting of heads of states at an APEC Forum in 1993, in Seattle, Washington.

This meeting was strategic as this was the time of heady debate on the General Agreement on Tariffs and Trades (GATT) and the World Trade organisation (WTO). Together, these three agenda seek to solidify the control of multinational corporations of government agenda and all trade.

(Continued on p. 2)

(Continued from p. 1)

What does this mean for women?

In 1996 for the first time at a People's Forum on APEC, the first International Women's Conference on APEC was held in Manila. Women felt that there was a critical need to incorporate gender analysis in any strategy designed to engage APEC and push for an alternative economic model. Additionally, women felt that it is women who have and still continue to bear the "lion's share" of the burden in dealing with the increased poverty, unemployment, environmental degradation, fracturing of our communities, picking up the slack in cuts to health and social services, and generally dealing with both "northern" and "southern" style structural adjustment programs.

It is also women who make up the bulk of "migrant workers." Having displaced us from communities, having confiscated lands to make room for multinationals, the free market system has not brought with it jobs for us: we have had to move across borders to seek jobs. Now more than ever, women are migrating to seek work, following the money, under harsh, abusive, and downright unsafe conditions in many instances. In Canada, domestic workers, seasonal farm workers, entertainment workers and workers in the service sector make up a high percentage of migrant workers.

The globalisation of markets has resulted in the de-regulation of national financial and labour markets. This is what has caused the increase in poverty at home and abroad: increasing unemployment; accelerating inequality; environmental degradation; the shredding and eventual disintegration of the social safety net; erosion of democracy in our political systems; defunding, or drastic funding cuts to women's groups and other social justice

groups; the high degree of low paying women's jobs; the high degree of part-time women's work; pay equity roll-backs; increase in the wage gap; erosion of the gains workers have made in salary levels and benefits.

The intent, we know, is to drive us into a "Cheap Labour Strategy," and at the same time leave workers divided, using our failure to deal with racism, sexism, ableism, ageism and elitism to fuel the division. It is not coincidence that we have an increased backlash against immigrants and refugees, people of colour, aboriginal peoples, the poor, and women. ***We not only have a feminist backlash, we have a backlash against equity and all equality-seeking communities.*** Witness the repealing of pay equity, employment equity, affirmative action principles, antiracism policies, etc. across the country.

Of course the impact of APEC across the 18 countries varies. An examination of the impact on workers and women in the Asian Economies clearly demonstrates the racism in Globalisation. The situation in Canada and the USA is no better with workers of colour and aboriginal peoples having higher unemployment rates, confined to the sticky floor, never mind the glass ceiling, and increased racial and sexual harassment on the job. And in the streets.

Our government has bought into a political and economic agenda which says deregulation and trade liberalisation are the key to escaping poverty. We say this constructs and guarantees poverty, social disintegration, loss of democratic rights and fuels a mean-spirited society. APEC's goals like the FTA and NAFTA are male-biased as they deny the value of women's unpaid work, all the while depending on the fact of women's unpaid work for its

survival! Instead of women being able to "trade our way out of poverty" as multinationals and our governments maintain, they are actually ***guaranteeing our poverty!***

What women are being forced to do in all APEC countries is to work in situations for low wages, with increased work demands and longer working hours, an increase in our unpaid work, yet at the same time a decrease in access to a well-needed social infrastructure, such as women's anti-violence services, counselling, women's health services, education and training programs, affordable housing, daycare, etc.

APEC will not lead to social development, ensure equitable and sustainable development, or the full participation of all members of society. Trade is essential and integral to sustainable economic systems. What we are calling for is **FAIR TRADE, PEOPLE-CENTRED TRADE**, as an economic alternative. Women have traditionally participated fully in the economy and in parts of our history have assumed full control over the economy, tied to environmental sustainability. We are calling for our full participation now and for sustainable economic systems.

The problem is not that the world's resources has contracted, especially as they apply to money. The United Nations Development Program, Human Development Report for 1996 has stated that the wealth of the world's 358 billionaires exceeds the combined annual incomes of countries with nearly half the world's people! In the last 50 years, we have increased the world's wealth seven fold. Yet, women own only 1% of the world's land; 10% of the world's economy; we do 66% of the world's work, yet make up 50% of the population!

(Continued on p. 3)

(Continued from p. 2)

This is why it is absolutely important for us to participate in any process that engages the government and the multinationals towards a re-making of the economy with gender analysis, fair trade, sustainable economic systems, and people-centred trade at its essence.

At the 1996 First International Women's Conference on APEC, NAC was mandated by the women there to organise the Second International Women's Conference on APEC, to take place in Vancouver, Canada, between November 17-18, 1997. NAC and a coalition of women's groups are busy with the organising of this Conference. A Vancouver Women's Conference Organising Committee has been struck and is working on co-ordination; outreach and mobilisation; fundraising; education. The work will be a continuation of what was started last year and we hope that we will have strong representation from women in Canada and the other APEC affected countries.

Some of the areas that the women's conference will deal with are : women's equal participation in economic and political decision-making; sustainable development - food security, the environment, land ownership and control, agrarian reform; etc.; labour rights, including migrant workers; poverty and unemployment; human rights; racism and globalisation; trafficking and child prostitution, and other forms of violence against women; etc.



What can NAC members do?

- Publicise the Women's Conference (November 17-18, 1997) and the People's Forum (November 19-24, 1997). both take place in Vancouver.
- Arrange to participate. Currently we are negotiating with Status of Women Canada to fund Canadian women's participation in the conference.
- The Vancouver Organising Committee has sent out an invitation for women to participate by proposing workshops, etc.
- You can also help by providing assistance in subsidising the participation of women from Asia.
- At the NAC AGM in September 19-21, 1997, a plenary on APEC will be taking place.

The issues of Action Now leading up to November which all feature a section on APEC.

It is our goal as with our sisters in the other APEC affected countries to document the impact of globalisation on ourselves and our communities and the fight against it. For more information please contact the NAC office or your regional representative.

SOME THOUGHTS AS WE PREPARE FOR THE AGM AND THE STRUGGLES AHEAD !

By Marianne Roy, Vice-President

A valid question on many people's minds these days, has to be : "Will the women's movement survive the corporate agenda's onslaught?"

The only answer is and has to be "Yes." Women have struggled and fought for their organisations for generations, we are not about to give up now. But there is no doubt that we are facing difficult, very difficult times. Our organisations are needed more than ever. Without organisations do we really believe we could resist and fight for the democratic alternatives we aspire to? That doesn't mean we're for the status quo. On the contrary we have to analyse the struggles that lie ahead and come up with some long- and medium-term strategies that fit our objectives and those of our allies. Just as our ideological opponents, the Business Council on National Issues did twenty years ago, the progressive women's movement today has to do the same.

Organisationally, the proposed changes to the Women's program funding towards project funding, which most, if not all the groups opposed, will mean at the best, scrambling for new money to finance the survival and democratic structures of our coalitions and groups. We will have to be asking that more members' precious time be put to fundraising instead of more direct political work. Increased efforts will be asked from staff to support the fight for survival. This kind of reality puts additional stress on our organisations.

How realistic is it to ask for additional membership support when we know that all social organisations are facing the same kinds of financial restraints? There is a real danger that Executive Committees and Boards will be looking to consolidate internally and cutting back on the links to other organ-

(Continued on p. 4)

(Continued from p. 3)

isations, coalitions or umbrella groups that usually have their eye on the more global or macro political situations that unite us all. How can they be convinced that this would be detrimental to their own specific issues?

In many ways NAC, in particular, is at a crossroads. We have, as an organisation, been instrumental in getting women's issues on the political agenda of the country. Women have made significant gains that are now under attack. One of these has been the growth of our organisations locally, regionally, provincially and nationally. The fact that NAC exists is a result of struggle, compromise and solidarity. Women and their organisations understood 25 years ago, that a coming together of some of many progressive women's groups across the country in order to continue the political fight for equality would serve their interests, their children's interests and the society's interests as a whole.

More recently, NAC embarked on implementing a long standing goal of reflecting the diversity of Canadian society. We have succeeded to the extent that our membership, our staff and our elected Executive committee is perhaps among the most diversified in the country. But much work is still needed for NAC to be relevant politically to the various constituencies we now comprise. How can we succeed in this task?

Politically we know that economic, cultural, political and social justice can only become a reality if women's rights to equality are a reality. Just as we know that the struggle for the recognition of the national rights of First Nations and Aboriginal Peoples and of the people of Quebec, that the struggle against ableism, agism, homophobia and racism are also part of the struggle for women's equality.

One hurdle we have to come to grips with, is how can the women activists in NAC, on the Executive and in committees, continue to be relevant to their constituencies without been swallowed up in the so-called macro issues. The answer may lie in the posing of the

question. They have been better supported in their work with their constituencies as it is part of our overall struggle.

We are at a crossroads. At the upcoming AGM we will be looking hard at ways to insure NAC's survival as an organisation in order to continue to be in the forefront contributing politically to women and their organisations across the country.

Throughout these past months of coming to grips with some of these realities, the Executive Committee has really come together as a collective. It is my opinion that we had reached a level of collectivity that was going to enable us to really re-embark on some exciting political strategizing and planning when the financial situation struck home. We have seen that our financial difficulties arose not because of gross overspending (in fact we were able to reduce our budgeted expenses) but because we overestimated our short-term fund-raising capabilities and weren't able to adjust quickly enough.

For this year's budget, we have had to take some difficult but necessary decisions to get the situation under control and put in the necessary mechanisms for the future. One of the short term decisions is to reduce the AGM budget to \$50,000 instead of \$80,000. One of the ways to achieve this is that we are asking delegates to take all possible measures to find travel subsidies within their regions and networks of allies. This reduces the budget by \$9,000.

However, as mentioned previously, the Executive now is a collective and is in a position to welcome in new members and to move ahead, united where it counts, searching out the necessary consensus and compromises while addressing difficult questions, politically and responsibly, as they will continue to arise.

If you haven't already, register soon for the AGM, it will without a doubt be worth your while!

Here are some important AGM dates:

25th NAC Annual General Meeting: September 19-21, 1997.

Place: Palais du Congrès, Hull, Quebec (10 mins. from Parliament Hill and downtown Ottawa)

Hotel Accommodations: Ramada Plaza Hotel and the Holiday Inn.

Deadline for Nominations to Executive Committee: August 5, 1997.

Deadline for amendments to Executive Committee proposed Constitution Amendments: July 21, 1997.

Hotel Reservations, Special Needs: August 11, 1997

Childcare: August 5, 1997.

Deadline for Policy Resolutions: July 21, 1997.

Deadline for subsidy requests: July 18, 1997.

Action Now is sent to NAC member groups, Friends of NAC, institutional subscribers and supporters of the NAC Action Fund. Subscription orders and address changes should be sent to *Action Now*, NAC, 203 - 234 Eglinton Ave. East, Toronto, Ontario. M4P 1K5. The rate to become a Friend of NAC is \$50/\$25 (low-waged) and a subscription is \$40 + 7% GST (Canadian) and \$50 + 7% GST (Foreign).

A l'Action est envoyé aux groupes membres, Amies du CCA, abonnées institutionnelles et à celles qui appuient le «Fonds pour l'Action» du CCA. Veuillez adresser toutes requêtes au bureau du CCA, 203-234, Eglinton est. (Toronto), Ontario M4P 1K5. Le coût d'adhésion pour une Amie du CCA est de 50\$ (25\$ pour celles à faibles revenus); un abonnement 40\$ + TPS 7% au Canada; 50\$ + TPS 7% à l'étranger.

À L'ACTION!

Volume 7, numéro 2

Août 1997

Premier feuillet informatif sur l'APEC Le CCA et la mondialisation de l'économie

Par Joan Grant-Cummings

« Nous sommes dans le ventre du monstre, mais nous ne sommes pas obligées d'avoir bon goût ou de nous laisser digérer sans protester. C'est même notre devoir d'être aussi indigestes et aussi âcres que possible. »

En 1995, le CCA participait à Conférence mondiale sur les femmes (Huairou et Bei-jing). Celle-ci avait pour thème la mondialisation de l'économie. Notre organisme fut désigné groupe représentatif pour le domaine des *femmes et de l'économie*. Depuis cette conférence, le CCA a obtenu du Gouvernement qu'il prenne certains engagements dans ce domaine. Nous sommes membres de réseaux nationaux et internationaux d'ONG et de mouvements populaires dont le travail porte sur la mondialisation et ses conséquences pour les femmes, les travailleurs, les peuples autochtones et les peuples de couleur en particulier.

En coordination avec le Comité sur la campagne prioritaire, le Comité sur la solidarité internationale a mis sur pied une *Campagne de sensibilisation face aux jouets*, active depuis une couple d'années. Cette campagne a pour but de rendre publiques les conditions de travail difficiles des femmes dans différentes manufactures asiatiques, et de faire le lien entre cette situation et les consommateurs et distributeurs canadiens. Cette stratégie s'est avérée très efficace comme outil d'éducation et de loy, et illustre bien les résultats que l'on peut obtenir grâce à la solidarité internationale entre les travailleurs et ONG asiatiques d'une part, et les travailleurs et ONG canadiens d'autre part.

Toujours suite à la conférence mentionnée ci-dessus, le CCA a participé l'an dernier à la Première conférence internationale des femmes contre l'APEC à Manila (Philippines) et au Forum populaire de Manila sur l'APEC. Mais avant d'aller plus loin, définissons l'APEC.

L'APEC, La Coopération économique Asie Pacifique est une tribune économique composée de 18 pays bordant l'Océan pacifique. Ces 18 pays détiennent à eux seuls près de 50 % du commerce mondial et plus de la moitié du produit national brut du monde. Il s'agit des pays suivants : Aotearoa (Nouvelle-Zélande), Australie, Brunei, Canada, Chili, Chine, Hong Kong, Indonésie, Japon, Corée, Malaisie, Mexique, Papua (Nouvelle-Guinée), Philippines,

Singapour, Taïwan, Thaïlande et États-Unis. Ils ont commencé à se réunir en 1989, à titre de soi-disant leaders du monde des affaires.

Étant donné l'opposition suscitée par l'Entente sur le libre-échange et l'ALENA auprès des mouvements populaires -- dont les groupes de femmes -- les entreprises multinationales ont trouvé cette stratégie, avec le consentement des gouvernements, et ont entamé des négociations susceptibles de faire de cette entente sur le libre-échange la plus importante entente au monde. Les membres de l'APEC adoptent l'attitude suivante : ils se désignent comme économies plutôt que nations ou états. Ainsi, les divers gouvernements s'octroient la liberté de renoncer à leurs responsabilités face aux droits de la personne et au bien-être de la population.

Pour mieux se défaire de ces responsabilités, les divers gouvernements ont adopté l'idée que les réformes conçues en fonction du marché permettront « aux citoyens des diverses régions de donner libre cours à leur créativité et à leur énergie, tout en améliorant leur prospérité et leur niveau de vie ». C'est en fait le contraire qui se passe.

Le but visé est de libéraliser le commerce complètement d'ici l'an 2020 pour tous les partenaires de l'APEC. Ils veulent en fait réaliser un commerce avec privilèges spéciaux entre pays désignés. Leur vision : « une communauté de nations commerçant librement entre elles ».

Les mouvements populaires, dont les groupes de femmes, tentent d'influencer le processus depuis la toute première réunion des chefs d'états lors de la Tribune de l'APEC en 1993 à Seattle (Washington).

Cette rencontre était stratégique puisqu'elle prenait place à une époque où le débat sur l'Accord général sur les tarifs douaniers et le commerce (GATT) et l'Organisation mondiale du commerce (OMC) était vif. Ces trois forces cherchent à consolider le contrôle des entreprises multinationales et des gouvernements sur le commerce dans son en-

semble.

Qu'est-ce que cela signifie pour nous? La toute première Conférence internationale des femmes sur l'APEC s'est tenue lors de la Tribune populaire sur l'APEC en 1996, à Manila. Les femmes sentaient qu'il était urgent de tenir compte des populations féminines dans toute stratégie concernant l'APEC et proposaient un modèle d'économie alternatif.

Qui plus est, les femmes portent depuis longtemps la plus grande part du fardeau lorsqu'augmentent la pauvreté, le chômage, la dégradation de l'environnement, le morcellement de nos collectivités, ainsi que les compressions dans les services de santé et sociaux. Ce sont également elles qui ont à faire face quotidiennement aux conséquences des programmes d'ajustement structureux tant « du nord » que « du sud ».

Ce sont aussi les femmes qui constituent la majorité des « travailleurs migrants ». Forcées de quitter leur collectivités et leurs terres pour faire place aux multinationales, les femmes n'ont pas pour autant reçu en échange les emplois que faisait miroiter le système de libre-marché. Elles doivent chercher du travail hors frontière. Un nombre de plus en plus grand de femmes migrent à la recherche de travail, souvent dans des conditions d'exploitation ou carrément dangereuses. Au Canada, les employés de maisons, les ouvriers agricoles saisonniers, les artistes « de la nuit », ainsi que les travailleurs du secteur des services constituent une part importante des travailleurs migrants.

La mondialisation des marchés a mené à la déréglementation des marchés nationaux de la finance et du travail. De là proviennent l'augmentation de la pauvreté chez nous et outre-mer, le chômage accru, l'accélération de l'inégalité, la dégradation de l'environnement, la rétrécissement et l'éventuelle désintégration du filet de sécurité sociale, l'érosion de la démocratie dans nos systèmes politiques, la diminution im-

portante et parfois l'arrêt complet du financement des groupes de femmes et autres groupes oeuvrant pour la justice sociale, le nombre important d'emplois faiblement rémunérés occupés par des femmes, le grand nombre d'emplois à temps partiel, le recul de l'équité salariale, l'élargissement de l'écart salarial, la diminution des salaires et des avantages sociaux.

Nous savons que l'objectif visé est de faire baisser les salaires et de provoquer la division parmi les travailleurs, division alimentée à même notre incapacité d'éliminer le racisme, le sexisme, ainsi que la discrimination fondée sur la capacité physique, l'âge et l'appartenance à une élite. Ce n'est pas une coïncidence si nous voyons une nouvelle montée de sentiments négatifs à l'égard des immigrants et des réfugiés, des peuples de couleur, des peuples autochtones, des pauvres et des femmes. Nous observons une recrudescence des réactions négatives non seulement à l'égard des femmes, mais aussi envers l'équité en général et toutes les collectivités oeuvrant pour l'égalité, comme en témoigne le recul dans l'équité salariale, l'équité en matière d'emploi, les principes d'action positive, les politiques de lutte contre le racisme, et autres et ce, d'un bout à l'autre du pays.

Il va de soi que l'impact de l'APEC varie d'un pays à l'autre. Lorsqu'on étudie de plus près son effet sur les travailleurs et sur les femmes des « économies asiatiques », la tendance raciste de la mondialisation saute aux yeux. Au Canada et aux États-Unis, la situation n'est pas plus brillante : les travailleurs de couleur et les peuples autochtones connaissent des taux de chômage très élevés, sont confinés aux emplois les plus humbles, et l'on constate également une augmentation du harcèlement racial et sexuel tant au travail que dans la rue.

Notre Gouvernement a fait sienne l'idée selon laquelle la déréglementation et la libéralisation du commerce sont la solution à la pauvreté. Mais selon nous, elles contribuent plutôt à généraliser et à garantir la

pauvreté, la désintégration sociale, l'élimination des droits démocratiques, et à alimenter la mesquinerie dans notre société. Les buts de l'APEC, tels l'ALE et l'ALENA semblent avoir été conçus en fonction des hommes seulement. En effet, ils ignorent la valeur du travail non rémunéré des femmes et pourtant, dépendent de ce même travail bénévole pour survivre! Le commerce mondial ne nous affranchit pas de la pauvreté, comme le faisaient miroiter les multinationales et les gouvernements. En réalité, il nous condamne à demeurer pauvres.

Dans tous les pays de l'APEC la situation est la même : les femmes reçoivent des salaires médiocres, font face à des exigences accrues et à des journées de travail plus longues, sont de plus en plus nombreuses à travailler sans salaire, tout en étant aux prises avec une infrastructure sociale de moins en moins accessible, c'est-à-dire des services de lutte contre la violence masculine, des services de consultation, des services de santé, des programmes d'éducation et de formation, des logements à prix abordable, des garderies, etc.

L'APEC n'apportera pas le développement social et n'assurera pas non plus un développement équitable et durable, ni la pleine participation de tous les membres de la société. Le commerce est certes une partie essentielle et inhérente des systèmes économiques durables. Ce dont nous avons besoin est d'un COMMERCE ÉQUITABLE ET HUMAIN. Les femmes ont toujours participé à l'économie et, à certains moments de l'histoire, ont assumé le plein contrôle de celle-ci, dans le respect de l'environnement. Nous demandons le droit de participer à part entière, et nous demandons aussi des systèmes économiques durables.

Le problème n'est pas que les ressources du monde ont diminué, surtout en ce qui concerne l'argent. Le Programme de développement des Nations Unis indiquait, dans son rapport sur le développement des ressources humaines de 1996, que la

fortune des 358 milliardaires du monde dépasse les revenus combinés des pays regroupant plus de la moitié de la population mondiale! Au cours des 50 dernières années, la richesse du monde s'est multipliée par sept. Et pourtant, les femmes ne possèdent qu'un pour cent des terres; 10% de l'économie; tout en accomplissant 66% du travail; et en comptant pour seulement 52% de la population.

Voilà pourquoi il est si important que nous participions à tout processus engageant le gouvernement et les multinationales dans une restructuration de l'économie tenant compte des femmes et favorisant un commerce équitable, ainsi que des systèmes économiques durables et un commerce humain plutôt que strictement mercantile.

Lors de la Première conférence internationale des femmes sur l'APEC tenue en 1996, le CCA a été désigné par les participantes pour organiser la Deuxième conférence internationale des femmes sur l'APEC. Celle-ci aura lieu à Vancouver (Canada), les 17 et 18 novembre 1997. Le CCA et une coalition de groupes de femmes sont donc en train de tout mettre sur pied. Un comité a été formé à Vancouver pour assurer la coordination, contacter et mobiliser les intéressées, recueillir des fonds et sensibiliser la population. Ces efforts sont la continuation du travail entamé l'an dernier et nous espérons que les femmes du Canada et des autres pays touchés par l'APEC seront présentes en grand nombre.

Voici certains des domaines qui seront abordés lors de la conférence : la participation égale des femmes aux décisions économiques et politiques; le développement durable - des sources durables d'alimentation, l'environnement, la propriété et le contrôle des terres, la réforme agraire, etc.; les droits des travailleurs, y compris les travailleurs migrants; la pauvreté et le chômage; les droits de la personne; le racisme et la mondialisation; le trafic et la prostitution d'enfants et autres formes de violence envers les femmes; etc.

Que peuvent faire les membres du CCA?

- Dites à tout le monde que la Conférence des femmes (17 et 18 novembre 1997) et la Tribune populaire (19 au 24 novembre 1997) auront lieu à l'automne à Vancouver.
- Soyez présentes et participez. Nous sommes en pourparler avec Condition de la femme pour tenter d'obtenir que le gouvernement finance la participation des femmes du Canada à la conférence.
- Le Comité chargé de l'organisation a invité les femmes à proposer des ateliers, etc.
- Vous pouvez également nous aider à subventionner la participation des femmes d'Asie.
- Une assemblée plénière sur l'APEC aura lieu lors de l'AGA du CCA qui se tiendra, rappelons-le, du 19 au 21 septembre prochain.
- D'ici le mois de novembre, notre bulletin À l'action! contiendra une section sur

Notre but, et celui de nos consœurs des pays touchés par l'APEC, est de démontrer preuves à l'appui les effets de la mondialisation sur nous-mêmes et sur nos collectivités, et de lutter contre cette entente. Pour plus d'information, veuillez contacter le secrétariat du CCA ou encore la représentante de votre région.



QUELQUES RÉFLEXIONS AVANT L'AGA ET LES LUTTES À VENIR

Par Marianne Roy, Vice-présidente

Nombreux sont ceux et celles qui se demandent à juste titre : le mouvement des femmes survivra-t-il à l'assaut actuel?

La seule réponse possible est oui. Les femmes luttent depuis des générations; nous n'allons pas rendre les armes maintenant. Il ne fait pas de doute que nous ne sommes pas au bout de nos difficultés. Des organisations comme les nôtres sont plus que jamais nécessaires. Sans celles-ci, comment pourrions-nous résister et poursuivre la lutte pour les alternatives démocratiques que nous voulons atteindre? Nous devons analyser soigneusement les obstacles qui nous attendent et concevoir des stratégies à court et à moyen terme compatibles avec nos objectifs et ceux de nos alliés. Nous devons faire ce qu'a fait il y a vingt ans notre adversaire idéologique, le Conseil des affaires sur les questions nationales.

Pour notre mouvement, les changements proposés par le Programme de promotion de la femme - auxquels s'opposent la majorité des groupes -- signifieront dans le meilleur des cas que les coalitions et les groupes devront chercher de nouvelles sources de financement afin de survivre et de préserver leur structure démocratique. Voilà un stress supplémentaire pour nous toutes.

Est-il réaliste de faire encore une fois appel à nos membres, sachant que toutes les organisations sociales sont aux prises avec le même genre de contraintes financières? Il est très possible que la direction et les divers conseils d'administration de ces organisations cherchent à consolider leur situation et réduisent les liens avec les autres organisations, coalitions ou ensembles de groupes qui se soucient généralement de la situation politique plus globale qui nous rejoint tous. Comment peut-on les convaincre qu'ils se nuisent eux-mêmes en se coupant des autres?

De bien des façons, le CCA lui-même est arrivée à une croisée des chemins. Cette organisation a joué un rôle important pour faire mettre à l'ordre du jour les problèmes touchant les femmes du Canada. Les femmes ont remporté des victoires importantes. Celles-ci sont maintenant menacées. Mentionnons entre autres la croissance de notre organisation à tous les niveaux : local, régional, provincial et national. Luttons, compromis et solidarité sont à l'origine de l'existence du CCA. Les femmes et leurs organisations ont compris, il y a un quart de siècle, que le regroupement des groupes de femmes les plus progressistes dans la lutte politique pour l'égalité ne pourrait qu'être dans leur intérêt, ainsi que dans l'intérêt de leurs enfants et de la société en général.

Récemment, le CCA a entrepris de réaliser un but depuis longtemps visé : refléter la diversité de la société canadienne. Nous avons réussi dans la mesure où nos membres, notre personnel et les membres élus de la direction parmi les plus diversifiés au Canada. Il reste toutefois encore bien du pain sur la planche pour que le CCA devienne important politiquement parlant pour les divers groupes que nous représentons. Comment y parvenir?

Nous savons que la justice économique, culturelle, politique et sociale ne deviendra réalité que si les droits des femmes à l'égalité deviennent eux aussi réalité. Nous savons également que la lutte des femmes pour l'égalité implique la reconnaissance des droits des Premières nations, des peuples autochtones et des Québécois, ainsi que la lutte contre la discrimination fondée sur la capacité physique, l'âge, l'homophobie et le racisme.

L'un des défis que nous devons relever est celui-ci : comment les militantes du CCA, au sein de la direction ou des comités, peuvent-elles continuer d'être accessibles à leurs groupes sans être accaparées par les grandes questions? Le seul fait de poser la question suggère une partie de la réponse : elles doivent être mieux appuyées dans leur travail auprès des groupes qu'elles représentent, puisque celui-ci fait partie de la lutte sur un plan

plus vaste.

Nous sommes donc à une croisée des chemins. Lors de l'AGA, nous étudieront attentivement diverses manières d'assurer la survie du CCA en tant qu'organisation, afin que celui-ci demeure actif politiquement au nom des femmes de tout le pays et de leurs organisations. Les efforts des derniers mois pour faire face à ces réalités ont permis aux membres de la direction de vraiment fonctionner comme un collectif. Selon moi, nous avons atteint un niveau de collaboration qui devait nous permettre de nous lancer avec succès dans de nouvelles stratégies et planification politiques. C'est alors que notre situation financière s'est révélée dans toute sa réalité. Nous avons pu constater que nos difficultés financières n'étaient pas dues à des dépenses inconsidérées (en fait, nous avons même réussi à réduire les dépenses prévues), mais bien au fait que nous avons surestimé notre capacité de recueillir rapidement des fonds et nous n'avons pas été en mesure de nous ajuster assez rapidement.

Concernant le budget de cette année, nous avons dû prendre quelques décisions, difficiles mais nécessaires, afin de reprendre le contrôle et mettre en place certains mécanismes pour l'avenir. Parmi les décisions à court terme qui ont dû être prises, mentionnons que le budget de l'AGA est passé de 80 000 \$ à 50 000 \$. Pour y parvenir, nous avons entre autres demandé aux déléguées de faire tout en leur pouvoir pour trouver des subventions dans leurs régions et parmi leurs réseaux d'alliés. Cela représente une économie de 9 000 \$.

Mais comme nous l'avons déjà mentionné, la direction est maintenant constituée comme un collectif et est en mesure d'accueillir de nouveaux membres et de poursuivre les efforts dans l'unité, avec consensus et compromis, pour régler les difficiles questions d'une manière responsable à mesure qu'elles se présenteront.

Si ce n'est déjà fait, inscrivez-vous dès maintenant à l'AGA. Vous ne le regretterez pas!

Le second envoi de documents liés à l'AGA sera posté sous peu. D'ici là, veuillez prendre note des dates suivantes :

25^e assemblée générale annuelle du CCA : **du 19 au 21 septembre 1997.**

Lieu : **Palais des congrès, Hull (Québec)**, dix minutes de la Colline du parlement et du centre-ville d'Ottawa).

Hébergement : **hôtels Ramada Plaza et Holiday Inn.**

Date limite pour les mises en candidature pour les postes de direction : **le 5 août 1997**

Date limite pour présenter des amendements aux amendements constitutionnels proposés par la direction : **le 21 juillet 1997**

Réservations à l'hôtel, besoins particuliers : **le 11 août 1997**

Garderie : **le 5 août 1997**

Date limite pour présenter des propositions de politique : **le 21 juillet 1997**

Date limite pour présenter une demande d'aide financière : **le 18 juillet 1997**

A l'Action est envoyé aux groupes membres. Amies du CCA, abonnées institutionnelles et à celles qui appuient le «Fonds pour l'Action» du CCA. Veuillez adresser toutes requêtes au bureau du CCA, 203-234, Eglinton est. (Toronto), Ontario M4P 1K5. Le coût d'adhésion pour une amie du CCA est de 50\$ (25\$ pour celles à faibles revenus); un abonnement 40\$ + TPS 7% au Canada; 50\$ + TPS 7% à l'étranger.

Action Now is sent to NAC member groups, Friends of NAC, institutional subscribers and supporters of the NAC Action Fund. Subscription orders and address changes should be sent to Action Now, NAC, 203 - 234 Eglinton Ave. East, Toronto, Ontario, M4P 1K5. The rate to become a Friend of NAC is \$50/\$25 (low-waged) and a subscription is \$40 + 7% GST (Canadian) and \$50 + 7% GST (Foreign).